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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Beslut 

Ordförande Isabel Smedberg Palmquist (L) och vice ordförande 

Kadir Kasirga (S) utsågs att justera protokollet från dagens 

sammanträde. Justering av protokoll ska ske senast torsdagen 

den 4 mars 2021. 

 

 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 02/2021 

Sida 4 (41) 

2021-02-18 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 2   

Anmälan av protokoll  

2.1. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens 

förvaltningsgrupp den 9 februari 2021 och den 15 februari 2021 

2.2. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens råd för 
funktionshinderfrågor den 10 februari 2021 

 
Beslut 

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp den 9 februari 2021 och den 15 februari 2021, 

samt anmälan av protokoll från utbildningsnämndens råd för 

funktionshinderfrågor den 10 februari 2021, som blivit 

vederbörligen justerade, anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 3   

Anmälan av beslut från kommunfullmäktige och 

kommunstyrelsen inom nämndens verksamhetsområde 

Beslut från kommunfullmäktige och kommunstyrelsen inom 

utbildningsnämndens verksamhetsområde anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar m.m. 

Delegationsbeslut 
a) Anmälningar av delegationsbeslut till och med den 4 

februari 2021 från: 

Förskoleavdelningen 

Grundskoleavdelningen 

Gymnasieavdelningen 

Avdelningen för ekonomi och styrning 

Avdelningen för utveckling och samordning 

Avdelningen för personal och kompetensförsörjning 

 

b) Förslag till ändrade timplaner i grundskolan, 

grundsärskolan, specialskolan och sameskolan samt till 

ändrade bestämmelser om elevens val, skolans val och 

språkval”. Kontorsutlåtande till stadsledningskontoret, KS 

2020/1734. 

Dnr. 1.6.1-10442/2020.  

 

c) Förslag till Skolverkets föreskrifter om insamling av 

uppgifter för skolenhetsregister. Kontorsutlåtande till 

stadsledningskontoret, KS 2020/168. 

Dnr. 1.6.1-10293/2020. 

 

d) Anmälan av anställningsbeslut perioden 8 januari 2021 -  

4 februari 2021.  

23 stycken beslut enligt ärendegrupp 1002.  

 

e) Anmälan av beslut om att skolplikten upphör på grund av        

varaktig vistelse utomlands, 3 stycken beslut läsåret 2020-

2021, ärendegrupp 407a, dnr 4.2.3-6731/2020. 

 

f) Ordförandebeslut. Yttrande till förvaltningsrätten i mål nr 

315–21 (SEKRETESS 30 kap. 27 § OSL), dnr 3.3.1-

10244/2018.  

 

Inkomna handlingar 

g) Överenskommelse mellan Socialnämnden och 

utbildningsnämnden angående Skolfam. 

Socialnämndens beslut, dnr 2.11.6-802/2020. 

 

h) Årsrapport – Stockholms stads strategi för att minska risken 

för att barn, unga och unga vuxna dras in i kriminalitet. 

Socialnämndens beslut, dnr 3.1.1-757/2020. 
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Övrigt 
i) Anmälan av rapporterade anmälningar avseende kränkande 

behandlingar den 8 januari 2021 t.o.m 4 februari 2021.  

 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 5   

Verksamhetsberättelse 2020 

 
Beslut 

1. Verksamhetsberättelse 2020 för utbildningsnämnden 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen.  

2. Resultatenheter och anslagsenheter för 2021 godkänns enligt 

avsnitt Uppföljning av ekonomi samt bilaga 3 och 4.  

3. Utbildningsnämnden ansöker om budgetjustering om 43,9 

mnkr för utbetalade bidrag till fristående förskolor med hög 

hyra, se bilaga 3. 

 

Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 1 

februari 2021, dnr 1.2.2-10344/2020 

 

Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med övriga avdelningar.  

 

Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Verksamhetsberättelse 2020 för utbildningsnämnden 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen.  

2. Resultatenheter och anslagsenheter för 2021 godkänns enligt 

avsnitt Uppföljning av ekonomi samt bilaga 3 och 4.  

3. Utbildningsnämnden ansöker om budgetjustering om 43,9 

mnkr för utbetalade bidrag till fristående förskolor med hög 

hyra, se bilaga 3. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 

 

Särskilt uttalande 

Kadir Kasirga m. fl. (S) och Tina Kratz m. fl. (V) anmälde ett 

särskilt gemensamt uttalande enligt nedan: 

 

Pandemins effekter fick ett mycket stort genomslag på 

skolverksamheten under år 2020. Skolorna har tillsammans med 

förvaltningen gjort oerhörda insatser för att bemöta och hantera 

alla stora utmaningar som pandemin har inneburit. 

Verksamheterna har behövt anpassa sig och ställa om till att 

bedriva undervisning på helt nya sätt – trots en mycket stram 

budget skolbudget för året. För det goda arbetet ska samtliga 

tjänstemän och skolpersonal ha en stor eloge. 
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Förutsättningarna för året var direkt undermåliga. 

Utbildningsnämndens budget för 2020 är den sämsta skolbudget 

som har lagts under hela 2000-talet. Den snäva ramen för skolan 

har inneburit stora påfrestningar där skolor har behövt skära ner 

på personal och verksamhet både ute i skolorna men även 

centralt på förvaltningen för att få ekonomin att gå ihop. I ett 

läge där den psykiska ohälsan ökar och skolresultaten blir allt 

mer ojämlika behövde verksamheten skära ner på elevhälsan 

och minska andelen personal – istället för att anställa fler 

kuratorer, skolpsykologer och lärare.  

 

Vi ser med stor oro hur skolsegregationen i Stockholms stad blir 

allt starkare. Var du bor och vilken bakgrund du har blir i 

betydligt högre grad den definierande faktorn för vilka chanser 

du har att klara skolan. Verksamhetsberättelsen för 2020 visar 

tydligt på vilka konsekvenser den grönblå majoritetens 

prioritering av skattesänkningar före välfärden har fått. 

 

Omställningen till fjärr- och distansundervisningen riskerar 

också att markant förstärka utvecklingen där de elever med 

störst utmaningar presterar allt sämre. Även om det inte går att 

se den fullständiga effekten av pandemin på elevernas 

kunskapsresultat är vi oroliga är den kunskapsskuld som har 

byggts upp under året. Det är mycket viktigt att politiken tydligt 

adresserar denna utmaning och ger skolan de förutsättningar 

som behövs för att säkerställa eleverna får möjlighet att 

kompensera för sin eventuella kunskapsförlust. 

 

Måluppfyllelsen av utbildningsnämndens indikatorer för ”I 

Stockholm når barn sin fulla potential då Stockholms skolor och 

förskolor är de bästa i Sverige” är alldeles för låg.  

 

Kunskapsresultaten har sammantaget stått still under 2020 vilket 

är positivt givet hur pandemin påverkat undervisningen under 

vårterminen. Resultatspridningen mellan skolor i årskurs 9 är 

dock mycket stor – och ökar – utifrån elevernas 

socioekonomiska förutsättningar. Skillnaderna mellan pojkar 

och flickor ökar också där pojkar presterar allt sämre. Det är 

mycket oroande att den grupp som befinner sig i störst risk att 

hamna i sammanhang där de kan lockas in kriminalitet, pojkar 

som går i skolor i socialt utsatta områden, har det största tappet. 

Vi vet att behörighet till gymnasiet och en avklarad skolgång är 

den absolut viktigaste trygghetsåtgärden – det åligger politiken 

ett stort ansvar att se till att alla barn och unga ges chansen att 

klara skolan. Det är inte acceptabelt att tillåta så stora skillnader 

skolor emellan.  

 

Det är dock glädjande att Järvaskolorna förbättrar sina resultat 

och vilket visar på att skolsegregationen kan brytas genom ett 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 02/2021 

Sida 10 (41) 

2021-02-18 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

gediget och systematiskt kvalitetsarbete. Alla skolområden 

skulle behöva ett liknande fokus och det kräver både politisk 

vilja och resurser – något som lyste med sin frånvaro under 

2020. 

 

Den nedåtgående trenden för skolresultaten i årskurs 6 är också 

oroväckande och ser fram emot att utbildningsförvaltningen 

återkommer i frågan med en fördjupad analys. 

 

Det ekonomiska resultatet för året 2020 blev ett överskott på 

223 miljoner kronor efter resultatdispositioner vilket är mycket 

positivt. Det är dock inte konsekvensen att den grönblå 

majoriteten har satsat på skolan utan tvärt om. Att staten har 

tagit sjuklönekostnader och skjutit till rejäla statsbidrag har 

räddat upp ekonomin för utbildningsnämnden. I ett år där skolan 

fick en historiskt låg schablon gjorde nämnden samtidigt ett 

enormt underskott; det innebär att det stöd som kom staden 

tillgodo inte har gått ut till skolorna i tillräckligt hög grad. 

Istället för att använda pengarna till att anställa fler lärare och 

stärka elevhälsan genomfördes istället de sparbeting som skolan 

gavs i budgeten för 2020. 

 

Alla barn och ungdomar i Stockholm, oavsett var i staden de bor 

eller vilken bakgrund de har, ska få en god och likvärdig 

utbildning. Därför prioriterade vi 2020 betydligt mer resurser till 

skolorna och förskolorna och extra resurser till skolorna med de 

tuffaste utmaningarna. Vi hade högre schablonökningar för 

skolan än de borgerliga partierna. Det är av största vikt att 

arbetet för att minska skolsegregationen fortsätter. Glappet 

mellan de elever som presterar och de som inte gör det är 

fortsatt stor och staden måste prioritera arbetet för att minska 

den skillnaden. Skillnaderna ska minska, men inte på bekostnad 

av de bäst presterande eleverna utan genom att stärka de elever 

som har störst utmaningar. 

 

Isabel Smedberg Palmqvist m.fl. (L), Sophia Granswed Baat 

m.fl. (M), Richard Åkesson (MP), Claes Nyberg m.fl. (C) och 

Christian Carlsson (KD) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Vi vill inleda med att tacka förvaltningen för en bra redogörelse 

av det gångna året. Det finns mycket i verksamhetsberättelsen 

för 2020 att glädjas åt, bland annat att arbetet med att öka 

kunskapsresultaten i utsatta områden samt att minska antalet 

hemmasittare givit resultat. Vad gäller resursskolornas 

uppkomna problematiska situation så vill vi understryka vad 

som redan står att läsa i verksamhetsberättelsen - det rör sig inte 

om några besparingskrav och är inte någon konsekvens av 

politiska beslut. Det är lagändringen från 2016 som tydliggör att 
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tilläggsbelopp ska betalas ut för åtgärder som sätts in för en 

individuell elev som skapat problematiken. Grundproblemet är 

att lagen inte tillräckligt tydligt reglerar vad en resursskola 

egentligen är och vilken typ av verksamhet den ska bedriva. Det 

saknas lagstiftning kring vilka elever som ska tas in, hur de ska 

bedömas och vilken typ av insatser som resursskolorna kan 

sätta in för eleverna. Idag reglerar skollagen endast 

resursskolorna vad gäller rätten att få begränsa sitt intag till 

elever i behov av särskilt stöd, men i övrigt ska kommunen 

behandla dem precis som vanliga friskolor. Vi gör allt vi kan 

från stadens sida för att elever ska kunna få rätt stöd och hjälp. 

Det som återstår är att frågan ses över nationellt. Vad gäller 

skolplattformen kommer vi fortsatt att nära följa upp arbetet 

med att förbättra den, främst vad gäller användarvänlighet och 

säkerhet. Det är inte acceptabelt att ett system som kostat 

skattebetalarna mer än en halv miljard inte fungerar för vissa 

användare. 
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§ 6   

Ny högstadieskola, Mariehäll 1:10  
 

Förslag till utredningsbeslut 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

utredningsbeslut avseende ny högstadieskola i Mariehäll.  

2. Utbildningsnämnden uppdrar åt förvaltningen att av SISAB 

beställa utredning inom detaljplaneprocess och underlag till 

inriktningsbeslut, till en kostnad om totalt cirka 5,1 mnkr. 

3. Utbildningsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att 

återkomma med förslag till inriktningsbeslut.  

4. Beslutet justeras omedelbart.  

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 2.6.3-3614/2017. 

 

I samband med etableringen av nya stadsdelen Mariehäll och 

Annedal saknade utbildningsförvaltningen elevplatser 

motsvarande de nya 5100 bostäder som byggs under år 2004–

2029.  

Områdets första skola var underdimensionerad när den 

öppnades år 2014. Det är mycket angeläget att skyndsamt 

påbörja utbyggnaden av en högstadieskola i området, eftersom 

eleverna redan är inskrivna i låg- och mellanstadiet. 

Konsekvenserna blir omfattade om inte högstadieplatserna 

säkerställs till år 2025.  

 

Inom ramen för Samordnad skolplanering i Stockholm (SAMS) 

har lediga tomter sökts för att säkerställa resterande elevplatser. 

Den tilltänkta tomten Mariehäll 1:10 ägs av staden. Tomten är 

väldigt begränsad på grund av sin topografi och yta, vilket gör 

den mer lämplig för en högstadieskola än en låg- och 

mellanstadieskola. Kostnaden för projektet bedöms bli hög på 

grund av omfattande behov av sprängning. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med grundskoleavdelningen samt med SISAB och 

stadsbyggnadskontoret.  

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

9 februari 2021. Ärendet har även behandlats av 

utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor vid 

sammanträdet den 10 februari 2021. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens förslag till utredningsbeslut avseende 

nybyggnation av en högstadieskola i Mariehäll. Vidare föreslås 

att utbildningsnämnden uppdrar åt förvaltningen att via SISAB 

fortsätta utredning inom detaljplaneprocess och underlag till 

inriktningsbeslut, till en kostnad om cirka 5,1 mnkr samt att 

utbildningsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att återkomma 

med förslag till inriktningsbeslut. Beslutet föreslås justeras 

omedelbart med anledning av offertens svarstid. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 
Särskilt uttalande 

Kadir Kasirga m.fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Mariehäll är ett område i Stockholm som har akut brist på 

skolplatser. Det resulterar i att barn tvingas pendla till sin skola. 

Det är inte acceptabelt. Alla stockholmare ska ha en bra 

kommunal förskola och grundskola på gångavstånd.  

 

Vi välkomnar ärendet till utbildningsnämnden om en ny skola i 

Mariehäll. Det är oerhört efterlängtat. Samtidigt beklagar vi att 

skolan endast är en högstadieskola. Exploateringskontoret skrev 

i sitt utlåtande att den föreslagna platsen är den enda platsen i 

området som staden råder över som kan rymma en större skola. 

Det är därför olyckligt att staden inte tar sin enda chans att 

bygga en fullstor F-9-skola i Mariehäll. 

 

En viktig faktor för att lyckas i skolan är kontinuitet. Att 

organisera skolor som F-9 skapar större trygghet och 

långsiktighet i elevernas skolgång och det blir lättare för 

professionen att utforma och göra insatser under en längre tid. 

Dessutom minskar oron för eleverna inför eventuella byten av 

skola, lärare och skolkamrater. 
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§ 7  

Stockholms stads trygghetsprogram 2020-2023  
 
Remiss från kommunstyrelsen, KS 2019/1939 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 20 

januari 2021, dnr 1.6.1-8741/2020. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat ”Stockholms stads 

trygghetsprogram 2020–2023" till utbildningsnämnden för 

yttrande. Programmet utgör, tillsammans med det redan antagna 

säkerhetsprogrammet, en revidering av stadens tidigare 

trygghets- och säkerhetsprogram. Programmet har fokus på det 

brottsförebyggande och trygghetsskapande arbetet. 

 

Utbildningsförvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till 

programförslagets sakliga innehåll, eftersom den gemensamma 

begreppsram som programmet omfattar ger en viktig grund för 

samverkan inom staden. Förvaltningen menar samtidigt att 

programmets struktur är svårtillgänglig. Avsaknaden av 

tydlighet riskerar att skapa svårigheter i implementering. 

Förvaltningen vill därför betona vikten av en omarbetning av 

programförslaget i syfte att skapa en mer strukturerad och 

tillgänglig text.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen.   

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med grundskoleavdelningen, gymnasieavdelningen 

och förskoleavdelningen. 

 

Ärendet har behandlats av den fackliga samverkansgruppen den 

9 februari 2021. Ärendet har också behandlats av 

utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor vid 

sammanträdet den 10 februari 2021. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det 
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till kommunstyrelsen som svar på remissen. Beslutet föreslås 

justeras omedelbart med anledning av remissens svarstid. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Kadir Kasirga m.fl. (S) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Kadir Kasirga m.fl. (S) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

Förslag till beslut 

 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkännes delvis.  

2. Därutöver anförs följande 

 

Arbetet för jämlikhet och mot segregation är avgörande om vi 

ska skapa ett tryggare Stockholm. Vi vill att alla stadsdelar ska 

vara trygga. Att Stockholm är och upplevs som en trygg och 

säker stad är ett ansvar som vilar på samtliga nämnder och 

bolagsstyrelser. Det är genom förebyggande systematiskt 

säkerhetsarbete, riktade insatser och trygghetsskapande åtgärder 

i den fysiska miljön, samt ett omfattande preventivt socialt 

arbete som trygghet kan uppnås.  

 

Den gängkriminalitet som plågat vissa av Stockholms stadsdelar 

måste brytas. Att rekryteringen till gängen tillåtits fortsätta är ett 

misslyckande för inte minst Stockholms stad som får sägas ha 

huvudansvaret för att bryta denna utveckling i Stockholm. 

Historiskt dåliga förutsättningar för socialtjänsten under tidigare 

mandatperioder och till skolan under innevarande år bidrar till 

detta. Verksamheterna som utgör grunden i trygghetsarbetet 

måste ges förutsättningar att bedriva sitt arbete. Minskade 

resurser till förskolan, avskaffad 90-dagarsgarani och 

nedläggning av fritidsgårdar är fel väg att gå.   

 

I förslaget till trygghetsprogram framhålls vikten av samverkan. 

Det är oerhört viktigt med båda intern och extern samverkan för 

ett framgångsrikt trygghetsarbete. Samtliga nämnder och 

bolagsstyrelser behöver bli ännu bättre i att samverka med 

varandra och med andra aktörer som polisen, regionen, 

näringslivet och föreningslivet. Men för att kunna samverka 

krävs det att varje verksamhet är medveten om hur den egna 
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verksamheten bidrar till ett tryggare Stockholm både kortsiktigt 

och långsiktigt. Tyvärr har vi sett hur stadens ledning vid ett 

flertal tillfällen försökt frånsäga sig ansvaret för 

trygghetsarbetet. Istället för att höja ambitionerna för stadens 

förebyggande arbete har ledningen önskat att flytta fokus till vad 

regeringen och andra aktörer bör göra. Det sänder fel signaler 

till stadens verksamheter. Staden förfogar över många verktyg 

som kan användas för att stärka tryggheten.  

 

Vidare saknar vi i programmet skrivningar om segregationens 

effekter på trygghet. Att blunda för vilka risker som sociala 

skillnader innebär kan försvaga stadens förståelse och beredskap 

för social oro. Man kan ställa sig frågande till varför majoriteten 

inte vill ta upp sociala skillnader och om det finns en koppling 

till de senaste årens nedskärningar på det förebyggande arbetet 

som till exempel förskola, skola och feriejobb till unga. De 

besparingar som majoriteten tror sig göra idag kommer att kosta 

staden ofantliga summor i framtiden när färre barn klarar 

kunskapsmålen och segregationen ökar.  

 

Det offentliga rummet tillhör alla. Alla, oavsett kön och ålder, 

ska kunna känna sig trygga överallt i vår stad. Men verkligheten 

är att många stockholmare upplever otrygghet i det offentliga 

rummet. Det var därför som vi i den dåvarande majoriteten år 

2018 införde en trygghetsfond med 200 miljoner kronor. Fonden 

syftar till att möjliggöra stadsmiljöåtgärder som förebygger brott 

och bidrar till ökad trygghet, säkerhet och trivsel. I 

Kulturförvaltningens verksamheter skulle det kunna bidra till 

tryggare miljöer kring inte minst stadens bibliotek. 

 

Fonden har varit uppskattad av nämnderna. Tyvärr ser vi hur 

den borgerliga majoriteten under sina två år har byråkratiserat, 

försvårat och stoppat insatser. Syftet med fonden om att öka 

tryggheten och säkerheten genom att låta stadsdelar och 

nämnder lokalt identifiera otrygga platser tillsammans med 

polis, näringsliv, föreningsliv och medborgare har försvårats. 

Till exempel har flertalet nämnder identifierat otrygga platser 

och ansökt medel men sett hur deras ansökan avslagits med en 

uppmaning att inkomma med en ny ansökan igen. Viktiga 

trygghetsinvesteringar har tyvärr uteblivit.     

 

Under våren 2020 beslutade kommunfullmäktige om 

Stockholms stads säkerhetsprogram. Det är beklagligt att 

majoriteten valde att remittera ut säkerhetsprogrammet och 

trygghetsprogrammet vid olika tillfällen eftersom trygghet och 

säkerhet hänger ihop i en väldigt stor utsträckning. Det hade 

varit av stort värde om stadens verksamheter hade getts 

möjlighet att framföra synpunkter med båda programmen 

framför sig. 
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Särskilt uttalande 

Martin Westmont m.fl. (SD) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Målet i Stockholms stads trygghetsprogram är att alla utsatta 

områden och särskilt utsatta områden ska vara borta år 2025. 

Målet för otryggheten är att den ska vara halverad. Bägge dessa 

mål framstår som orealistiska då utvecklingen går åt motsatt 

håll. Otryggheten och kriminaliteten breder ut sig än mer, och 

har snarare eskalerat än minskat under en väldigt lång tid. En 

skrämmande utveckling visar att fler elever känner sig otrygga i 

eller kring skolan. Till stor del ligger ansvaret och verktygen till 

förbättring på nationell nivå. Men förvaltningen måste göra vad 

de kan för att vända utvecklingen. Utöver det egna ansvaret ska 

Stockholms stad därför utöva påtryckningar på staten om att 

införa effektiva åtgärder. 

 

Med bakgrund av ovanstående framstår förslaget på 

trygghetsprogram som naivt både vad det gäller målen och 

möjligheten för staden att påverka det som sker. Det saknas 

också en utvärdering av de åtgärder som har införts. Ständig och 

adekvat inhämtning och utvärdering av information är en 

förutsättning. Det är genom att skapa förståelse till varför 

kriminaliteten frodas trots stora satsningar som staden kan vidta 

åtgärder som förbättrar situationen. 

 

Vi anser det vara av största vikt att de medel som Stockholms 

stad varje år fördelar mellan olika verksamheter både är 

ändamålsenliga och kostnadseffektiva. Att ständigt utöka 

budgeten för trygghetssatsningar utan att läget förbättras är 

oansvarigt. Sverigedemokraterna har därför i en motion den 19 

januari 2020 föreslagit att kommunen ska utvärdera hur de 

införda åtgärderna har påverkat tryggheten och 

brottsutvecklingen. 

 

 

Tina Kratz m.fl.(V) anmälde ett särskilt uttalande enligt nedan: 

 

När nu majoriteten valt att dela upp program för säkerhet och 

trygghet borde programmen gått ut på remiss samtidigt för att 

det ska vara möjligt att få överblick över helheten i hur 

trygghets- och säkerhetsarbetet ska bedrivas. Istället har 

programmen delats upp och säkerhetsprogrammet behandlades 

under 2019, något vi tycker är beklagligt. Vad gäller 

trygghetsprogrammet ska gälla från och med 2020 vilket av 

uppenbara skäl inte är möjligt, det bör korrigeras till 2021-2023. 

Vi är även eniga med förvaltningen om att programmet hade 

tjänat på att haft med utbildningsförvaltningen i framtagandet av 

programmet. Det skulle bidragit till att synliggöra och förstärka 
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förskolans, skolans och fritidshemmens betydelse för det 

trygghetsskapande arbetet. För dessa områden är det även 

viktigt att belysa vikten av elevernas och ungdomarnas 

delaktighet i detta arbete. 

 

Programmet fäster stor vikt vid brottsprevention och 

stadsmiljöfrågor. Det är två mycket viktiga delar i att skapa en 

trygg stad men vi saknar ett tydligare fokus på sociala 

förebyggande insatser som leder till ökad jämlikhet i staden. Det 

räcker inte med en ren och välskött stadsmiljö för att stärka 

tryggheten och förebygga brottslighet. En stabil och 

välfungerande socialtjänst som invånarna känner högt 

förtroende för är helt avgörande för ett lyckat trygghetsarbete. 

Vi vill sänka trösklarna för tidiga insatser och ge ytterligare 

förutsättningar för god samverkan med förskola, skola, 

fritidsverksamheter, civilsamhälle och andra myndigheter 

utifrån bland annat de rekommendationer som lämnades i 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm. 

Trygghetsprogrammet pekar ut stadsdelsnämnderna, 

socialnämnden och utbildningsnämnden som centrala aktörerna 

för att framgångsrikt genomföra programmet. 

Stadsdelsnämnderna får genom programmet även ett stort 

ansvar för uppföljning och samordning av trygghetsskapande 

insatser. Förskola. skola, socialtjänst samt fritidsverksamheter 

och aktiviteter för barn och unga beskrivs som högt prioriterade 

områden. Vi håller med om detta men kan samtidigt konstatera 

att den borgerliga majoriteten under tre års tid genomfört 

kraftiga besparingar inom alla dessa områden. Detta trots att de 

bedriver en stor del av stadens viktiga kärnverksamheter och 

skulle behöva en stärkt finansiering.  

 

Liksom i säkerhetsprogrammet efterfrågar vi tydligare 

skrivningar om den socioekonomiska segregationen i staden. 

Det finns forskning om segregation och dess effekter, bland 

annat från Stockholms universitet som kan vara behjälplig i 

dessa analyser. Programmet bör också kompletteras med 

analyser av vilka effekter den ökade ekonomiska ojämlikheten i 

staden får på säkerhetsarbetet, bland annat i form av tillit i 

samhället i stort, vilket lyfts i programmet som en del av det 

övergripande målet med stadens säkerhetsarbete. 

Trygghetsprogrammet skulle även kunna lyfta fram vilka 

åtgärder som behövs för att öka tillit och tilltro till staden. Även 

när det rör ekonomisk ojämlikhet och tillit finns det forskning 

som kan vara vägledande. Det faktum att Sverige har gått från 

att vara ett av de länder vars skattesystem omfördelar mest till 

att ha det minst omfördelande skattesystemet inom EU:s 

kärnländer sätter fokus på att enbart ett kommunalt 

trygghetsprogram aldrig kan öka tryggheten för de mest otrygga. 

Trygghet är liksom det mesta i samhället en klassfråga. 
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Slutligen vill vi också framhålla att det när det kommer till 

kommunikation är mycket viktigt att komplettera programmet 

med skrivningar om hur kommunikationen ska vara tillgänglig 

för alla oavsett funktionsvariation. 
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§ 8 
 

Kostnadsfri simskola för stadens 6-åringar 

 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2020/860 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 1 

januari 2021, dnr 1.6.1-9682/2020. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat en motion av Tobias 

Johansson, Alexandra Mattsson Åkerström och Hassan Jama 

(V) i vilken det föreslås att idrottsförvaltningen erbjuder 

kostnadsfri simskola för stadens 6-åringar.  

 

Utbildningsförvaltningen ser positivt på att vidareutveckla den 

etablerade samverkansstrukturen och det nära samarbete mellan 

idrottsförvaltningen och utbildningsförvaltningen som finns 

redan idag. Förvaltningen ställer sig dock frågande till om en 

kostnadsfri simskola för alla 6-åringar innebär att just de barn 

som har bristande simkunnighet deltar. Förvaltningen föreslår 

att utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen. Förvaltningen 

har samverkat med idrottsförvaltningen. 

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021.   

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

- Att utbildningsnämnden tillstyrker motionen om kostnadsfri 

simskola förs stadens 6-åringar 

- Att därutöver utöver anföra 

 

Då vattenvana och att kunna simma är livsviktiga kunskaper så 

är det också viktigt att barn tidigt kommer i kontakt med vatten. 

Vi tror att en kostnadsfri simskola för stadens sexåringar kan 

vara ett bra sätt att ge alla barn möjligheten att få vattenvana. 

Att inte enbart de som är ovana i vatten väljs ut för att få 

undervisningen tror vi också ökar intresset i allmänhet. Med en 

kostnadsfri simskola skulle fler 6-åringar få möjligheten att fler 

gånger åka och bada. Göteborg som har en kostnadsfri modell 

för sina sexåringar har också uppvisat att det initialt ser ut som 

det påverkar simkunnigheten senare i skolgången positivt 
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§ 9 

 
Barngrupperna i förskolan är för stora - stadens statistik 
ger en skev bild av verkligheten  
 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2020/1444 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.6.1-10081/2020. 

 

Kommunstyrelsen har till utbildningsnämnden remitterat 

motionen ”Barngrupperna i förskolan är för stora – stadens 

statistik ger en skev bild av verkligheten” av Tina Kratz (V). 

Motionen beskriver att arbetsmiljön för förskolans personal blir 

allt stressigare, på grund av stora barngrupper och att barnens 

vistelsetid ökar. Motionären anser att stadens indikator för 

barngruppernas storlek inte stämmer med verkligheten, då 

indikatorn mäts 15 oktober och barngrupperna ofta är större 

under våren. Motionären yrkar på sju åtgärdspunkter, bland 

annat att mäta barngruppers storlek som ett snitt över året, att 

målet för personaltäthet ska vara ett snitt för året och att införa 

en indikator för utbildade barnskötare.  

 

Utbildningsförvaltningen håller med om vikten av en förskola 

med hög kvalitet och att det ska vara en bra arbetsmiljö i 

förskolan för både barn och personal. Förvaltningen anser att det 

finns många parametrar som behöver beaktas i helhet för att 

bedöma förskolans kvalitet, inte enbart barngruppers storlek, 

personaltäthet eller personalens utbildningsnivå. Att mäta 

barngruppers storlek som ett snitt över året kan ge en mer 

korrekt bild av verkligheten, men visar inte anledningarna 

bakom variationerna i barngruppernas storlek och ökar 

administrationen för stadsdelsförvaltningarna samt kan försvåra 

jämförelse med andra kommuner och fristående verksamheter i 

staden.    

 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen.  

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 
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behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

- Att utbildningsnämnden bifaller motionen  

- Att därutöver utöver anföra 

 

Vi delar förvaltningens uppfattning att en förskola av hög 

kvalitet avgörs av flera parametrar, men vi anser ändå att de 

villkor som råder för barn och personal på förskolorna avgörs 

till stor del av de förutsättningar de har att erbjuda en lugn och 

kreativ miljö där barnen känner att de blir sedda varje dag. En 

avgörande förutsättning för detta är absolut personalens 

kompetens och erfarenhet, deras utbildningsnivå och möjlighet 

till vidareutveckling, men även arbetsmiljön. Motionen skrevs 

utifrån de många rapporter om att villkoren på förskolorna 

alltför ofta präglas av stress och en känsla av otillräcklighet hos 

personalen. Vi ser det i en hög sjukfrånvaro, rapporter om 

utbrändhet och andra stressrelaterade sjukdomar. Om det är vad 

förskolemiljön gör med personal så är det oerhört viktigt att 

beakta hur den miljön kan påverka förskolebarnen, och då 

främst de barn som har särskilda behov. 

 

Vi vet att förskolan har långsiktiga positiva effekter på barns 

lärande och utveckling, och spelar en avgörande roll i att 

utjämna socio-ekonomiska effekter genom att barn från 

resursfattiga familjer drar störst nytta av att vistas i förskola. 

Den målmedvetna satsningen på förskolan i Sverige har gjort att 

den internationellt sett intar en särställning både vad gäller 

tillgänglighet, kvalitet och pedagogisk utveckling. Men för att 

den ska lyckas fullt ut anser vi att barngruppernas storlek 

behöver begränsas och förskolans kompensatoriska roll 
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förstärkas. Därför anser vi att det krävs en mer korrekt mätning 

av barngruppernas storlek för att ge sanningsenligare bild av den 

verklighet som barn och pedagoger verkar i.  

 

Anledningarna till att barngrupperna varierar över året beror 

precis som förvaltningen säger framförallt på att det på hösten 

frigörs platser eftersom de äldsta barnen då börjar i 

förskoleklass, medan barn börjar på förskolan över hela året. Vi 

anser att det gör att det också är intressant att se detta avspeglas 

i statistiken. Med fler tillfällen för mätningar än dagens två 

tillfällen skulle ge ett bättre underlag för analys i syfte att 

förbättra kvaliteten såväl som för politiska beslut om resurser 

med mera till förskolan. Vi instämmer i att det är viktigt att 

bedöma flera faktorer för att bedöma en förskolas kvalitet, men 

vi anser att ett genomsnittstal över året skulle ge ett bättre 

underlag för beslut om förskolans resurser. Redan i dag mäts 

barngruppernas storlek även i april så ett första steg skulle 

kunna vara att lägga samman mätningarna och använda ett snitt 

av dem för att avgöra om kommunfullmäktiges mål uppnåtts. 

Det skulle ge en något korrektare bild utan att kräva mer 

resurser hos stadsdelsförvaltningarna. 

 

Vi har stor respekt för den kompetens och kännedom som 

förskolornas rektorer och förskollärare har vad gäller 

organisation och arbetsfördelning såväl som indelande av 

barnen i olika grupper under olika delar av dagen. Men den 

definition av barngrupp som avses i statistiken bör för att 

underlätta jämförelser och underlätta analyser av verksamheter 

utgå från den definition som skolverket tagit fram. 

Personaltätheten är dock avgörande för att kunna dela in barnen 

i mindre grupper. Det är därför också intressant att kunna se det 

över året, vi ser fram emot att det skulle kunna möjliggöras i och 

med en utveckling av de systemstöden. Om det även skulle vara 

möjligt att få en bild av barnens vistelsetider så skulle det skulle 

tydliggöra hur personaltätheten ser ut över dagen. Barnens 

vistelsetider skiftar av naturliga skäl mellan olika förskolor och 

även mellan olika år. Men det vore intressant att se om det finns 

förändringar som är beständiga. Det kan vara avgörande 

information för att kunna balansera förskolans arbetsbörda med 

resurser. Information om personaltäthet och barngruppsstorlek 

är även viktiga parametrar för vårdnadshavare som söker 

förskola, och med den statistik som förs idag riskerar det bli 

missvisande. 

 

Den handlingsplan för förbättrad arbetssituation för 

förskollärare och barnskötare som påbörjades under förra 

mandatperioden har initierat ett viktigt utvecklingsarbete. Vi 

instämmer i att förbättringsarbetet är en kombination av åtgärder 

som stöder och påverkar varandra. Vår syn är att en begränsning 
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av barngruppernas storlek och fokus på att höja personaltätheten 

skulle gynna alla tio fokusområden som tagits fram. Det skulle 

öka möjligheten till dialog och delaktighet för både pedagoger 

och barn.  

 

Vi är helt eniga med förvaltningen om vikten av utbildad 

personal, det gäller såväl förskollärare som barnskötare. Vi är 

medvetna om att det pågår ett gott arbetet med att öka andelen 

utbildad personal och det är positivt att andelen utbildade 

barnskötare kommer anges i den årliga förskole-rapporten. Vi 

instämmer även i det problematiska i att det saknas en nationell 

reglering av vad som ska ingå i barnskötarutbildningen. En 

tydlig nationell reglering skulle även underlätta möjligheten för 

outbildade barnskötare med lång erfarenhet av arbetet att 

validera sin kompetens. 
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§ 10 
 

Behåll och utveckla spelplaner i Bandhagen-Högdalen  

 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2020/1219 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.6.1-9622/2020. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat motionen ”Behåll och utveckla 

spelplaner i Bandhagen-Högdalen” av Alexander Ojanne (S) till 

utbildningsnämnden för yttrande. Ojanne föreslår att 

Stockholms stad projekterar minst en ny fotbollsplan inom 

Bandhagen-Högdalen, vilken ska stå färdig innan Bandhagens 

skola byggs ut och att Högdalens BP beläggs med konstgräs och 

kylanläggning så att den kan spolas vintertid och säkra 

skridskoåkningen i området. 

 

Förvaltningen är positivt inställd till att skapa bättre möjligheter 

för barns rörelse och idrottande, men då 

utbildningsförvaltningen inte ansvarar för att göra den 

ekonomiska eller tekniska bedömningen att tillskapa nya planer 

eller belägga en plan med konstgräs och kylanläggning, avstår 

förvaltningen från att ge synpunkter på förslagen i motionen. 

Vad gäller Bandhagens skola måste utbyggnaden inledas under 

denna vår för att stå klar höstterminen 2021, då det är ett 

underskott på elevplatser. Det är inte möjligt att invänta 

anläggning av en ny bollplan.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med avdelningen för ekonomi och styrning.  

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 

 
Särskilt uttalande 

Kadir Kasirga m.fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

I vår motion lyfter vi utvecklingen i Söderort där flera 

fotbollsplaner har försvunnit utan att ersättningsytor har 

presenterats. Särskilt drabbat är området Bandhagen-Högdalen. 

Därför föreslår vi att minst en ny fotbollsplan står färdig innan 

Bandhagens skola byggs ut och att Högdalens BP beläggs med 

konstgräs och kylanläggning.  

 

Det är glädjande att idrottsförvaltningen delar vår bild av det 

stora behovet och efterfrågan av fler idrottsytor inom staden, 

inte minst i området Bandhagen-Högdalen. För att citera 

förvaltningens svar: ”Behovet av fler konstgräsplaner är 

dokumenterat stort”. Bristen på konstgräsplaner kräver politisk 

vilja och handlingskraft för att åtgärda – något som den grönblå 

majoriteten verkar sakna. 

 

Idag finns det inga planer på nya fotbollsplaner i någon form 

eller storlek i det berörda området. Detta trots att flera planer har 

försvunnit och att efterfrågan redan innan var stor.  

 

Föreningar har redan idag svårt att boka träningstider och det 

blir näst intill omöjligt att spela fotboll spontant med vänner och 

grannar i området, då beläggningen på planerna blir extremt 

hög. Konsekvenserna kan bli fler och mer stillasittande 

ungdomar. Vi vet att barn som idrottar presterar bättre i skolan, 

har lättare att knyta nätverk i så väl ungdomen som i vuxenlivet 

samt lyckas bättre i arbetslivet och blir produktiva 

samhällsmedborgare.   
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§ 11 
 

Kulturskolans lokaler  
 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2020/1076 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.6.1-7677/2020. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat motionen ”Kulturskolans 

lokaler” av Torun Boucher (V) till utbildningsnämnden. I 

motionen föreslås att kulturnämnden får i uppdrag att ta fram en 

långsiktig lokal-strategi som ska syfta till att utveckla och stärka 

kulturskolan i alla stadsdelar i hela Stockholms stad. Detta då 

man menar att det nyligen antagna kulturstrategiska programmet 

inte ger en tillräckligt tydlig inriktning vad gäller kulturskolans 

lokaltillgång.  

 

Utbildningsförvaltningen har inga synpunkter på förslaget. 

Förvaltningen vill dock betona att det pågående samarbetet med 

att tillgängliggöra skolans lokaler för kulturskolans verksamhet 

har varit framgångsrikt och har fått många positiva effekter och 

samarbeten som följd. Förvaltningen föreslår att utbildnings-

nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts av avdelningen för stöd kring lärande och 

elevhälsa i samverkan med förskoleavdelningen, grundskole-

avdelningen, gymnasieavdelningen och avdelningen för 

ekonomi och styrning.  

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021.   

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
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Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

- Att utbildningsnämnden bifaller motionen  

- Att därutöver utöver anföra 

 

Med denna motion lyfter vänsterpartiet vikten av 

ändamålsenliga lokaler som är anpassade för kulturskolans 

verksamhet. Det ska inte ställas i motsättning till att ha 

verksamhet även i skolans lokaler. Det är ett viktigt komplement 

och ett gott och framgångsrikt samarbete med skolorna är viktigt 

för att göra kulturskolans verksamhet mer tillgänglig för fler 

barn och unga. Det är positivt att det finns ett väl utvecklat och 

framgångsrikt samarbete och det finns säkert utrymme att 

utveckla det vidare.  

 

Men det är även viktigt att utveckla kulturskolans egna 

lokalbestånd då kulturen ofta behöver utövas i ändamålsenliga 

lokaler, för att kunna erbjuda en verksamhet av den höga 

kvalitet som stadens kulturskola är känd för. Motionen vill 

belysa att det i dagsläget tyvärr verkar finnas en politisk 

prioritering som har större fokus på att hyra in sig i skolan 

snarare än att utveckla det egna lokalbeståndet. 

 

Sammanfattningsvis vore det välkommet en genomlysning av 

ekonomin, arbetsmiljön för pedagogerna och tryggheten för 

barnen i kulturskolan. Det är därför också väldigt välkommet att 

Kulturskolan arbetar med att ta fram ett reviderat 

lokalstrategidokument. Vi hoppas att den nuvarande majoriteten 

delar vår syn – så som motionen yrkar på – att ett sådant ska 

syfta till att utveckla och stärka kulturskolan i alla stadsdelar i 

hela Stockholms stad även vad gäller tillgången till egna lokaler. 
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§ 12 
 

Minskning av allmän visstidsanställning i förskola och 
skola 
 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2019/1291 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.6.1-10268/2020. 

 

Utbildningsnämnden har fått motionen ”Minskning av allmän 

visstidsanställning i förskola och skola” av Clara Lindblom (V) 

och Tina Kratz (V) på remiss från kommunstyrelsen. 

Förslagsställaren lyfter i motionen behoven av trygga 

arbetsvillkor och kompetensförsörjningsinsatser för barnskötare 

och elevassistenter och särskilt behovet av att koppla arbetet 

med handlingsplanen för att förbättra arbetssituationen för 

förskollärare och barnskötare.  

 

Sammantaget bedömer förvaltningen att det sker ett arbete i 

enlighet med de intentioner som framförs i motionen. Det 

bedrivs ett arbete för att minska användningen av 

tidsbegränsade anställningar i form av allmän visstidsanställning 

inom förvaltningens ansvarsområden. Arbetet sker i dialog med 

de fackliga organisationerna. Förvaltningen genomför och 

finansierar också kompetensutvecklingsinsatser för outbildade 

barnskötare och professionsstärkande insatser för 

elevassistenter.   

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för personal- och 

kompetensförsörjning i samverkan med förskoleavdelningen 

och grundskoleavdelningen.  

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna det till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

- Att utbildningsnämnden bifaller motionen  

- Att därutöver anföra 

 

Tack för en mycket bra redogörelse av de framgångar som redan 

gjorts vad gäller att minska ned användningen av allmän visstid 

i förskola. Det är glädjande att det initiativet som togs av den 

rödgröna majoriteten under förra mandatperioden för att minska 

på AVA inom skola och förskola gett så pass gott resultat som 

en minskning med 5,2 procentenheter för barnskötare och 12 

procentenheter för elevassistenter. De åtgärder och riktlinjer 

som initierats som för att öka kvaliteten i 

rekryteringsförfarandet ligger i linje med motionens intentioner. 

Men att det fortfarande är så att var tionde barnskötare och var 

femte elevassistent har en AVA-anställning påvisar ändå att det 

finns en hel del kvar att göra för att komma till rätta med denna 

problematik. Takten i utfasningen av allmän visstidsanställning 

behöver öka och ett bra steg för att nå längre vore en 

partsgemensam överenskommelse med de fackliga företrädarna.  

 

Tillsvidareanställningar skapar precis som förvaltningen skriver 

bättre förutsättningar för att rekrytera, utveckla och behålla 

medarbetare. Det är även en förutsättning för att öka 

verksamheternas kvalitet. Trygga arbetsvillkor skapar även den 

kontinuitet och förutsägbarhet som underlättar planering och 

utveckling av verksamheterna, så det stärker hela 

personalgruppens förutsättningar. Handlingsplanen innehåller 

visserligen inga uttalade riktlinjer gällande anställningsformer, 

men det ligger implicit i många av åtgärdsförlagen och in att 

vara en attraktiv arbetsgivare, såväl som i arbetet för att 

förbättra verksamheternas kvalitet. 
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Ett sätt att möjliggöra en trygg anställning även för 

elevassistenter vore att anställa dem knutna till en större enhet. 

Erfarenheten visar att behoven visserligen kan variera och skifta 

något i de enskilda barngrupperna men i en större kontext finns 

det ändå ett mer konstant behov. Det kan organiseras som en 

anställning vid en stödenhet eller vid en förskolenhet. En sådan 

organisering skulle skapa även bättre förutsättningar till 

kompetensutveckling och därmed förstärks verksamheternas 

kvalitet. Med en förstärkning av det systematiska arbetet som 

redan i dag sker på förvaltningarna kommer staden kunna 

erbjuda trygga anställningar och goda arbetsvillkor i än högre 

grad. 

 

Kadir Kasirga m.fl. (S) anslöt sig till reservationen från 

Vänsterpartiet. 
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§ 13 

Personalsituationen på Alviksskolan  
 
Skrivelse från Kadir Kasirga (S) 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.1.3-9621/2020. 

 

Kadir Kasirga (S) har lämnat en skrivelse till 

utbildningsnämnden med anledning av att Alviksskolan har 

genomfört neddragningar inom personalen det senaste året. I 

skrivelsen efterfrågas en redogörelse för vad som föranlett 

personalförändringen samt en redogörelse över vilka åtgärder 

som vidtagits för att Alviksskolans personalsituation ska vara 

väl fungerande och hållbar över tid. 

 

Varje skola behöver ha en tjänstefördelning som ligger inom 

ramen för den budget som skolan förfogar över genom de 

elevintäkter elevantalet på skolan ger. I förhållande till 

jämförbara skolor låg personalkostnaderna på Alviksskolan på 

en hög nivå. Alla åtgärder som är vidtagna till årets budget har 

gjorts i lokal samverkan i enlighet med 

samverkansöverenskommelsen.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med avdelningen för ekonomi och styrning. 

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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Särskilt uttalande 

Kadir Kasirga m. fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Vi vill inleda med att tacka förvaltningen för ett utförligt och 

gediget svar. I vår skrivelse ställde vi frågor angående den 

turbulenta personalsituationen på Alviksskolan. Vi vet att 

kontinuitet i bemanningen är viktigt för både arbetsmiljön och 

lärandet i skolan. Att eleverna behåller samma lärare över tid 

stärker relationerna mellan elev och lärare och skapar goda 

förutsättningar för lärande över tid.  

 

Därför reagerade vi på den stora omsättning av personal där ett 

flertal lärare och annan skolpersonal fick sluta samtidigt på 

Alvikskolan. Vårdnadshavare, elever och skolpersonal uttryckte 

en oro och ett missnöje över situationen. I förvaltningens svar 

framgår det tydligt att ansvaret, som bekant, ligger på rektor att 

sköta tjänstefördelningen inom ramen för den budget som 

skolan förfogar över.  

 

Det är dock oroande att den oerhört strama budget som den 

grönblå majoriteten lade för 2020 har gett skolan så små 

marginaler att en mindre variation antalet elever på skolan kan 

resultera i att flera lärare behövt lämna sin tjänst. Skolorna 

måste ges förutsättningar att kunna behålla sin personal över tid 

– det är essentiellt för att alla barn ska ges bästa möjliga 

förutsättningar att nå kunskapsresultaten efter förmåga.  

 

Vi har sett hur den grönblå majoriteten i budget efter budget 

lägger sparbeting på skolan som skapat stora hål i 

finansieringen. Allt för att finansiera den här mandatperiodens 

stora reform: en skattesänkning. Vi socialdemokrater kommer 

alltid sätta välfärden före skattesänkningar – skolan behöver fler 

lärare och pedagoger inte färre. 
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§ 14 

Hanteringen av pandemin på gymnasieskolor, skolor och 
förskolor  
 
Skrivelse från Kristina Kratz (V) 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.1.3-9617/2020. 

 

Kristina Kratz (V) har lämnat en skrivelse till 

utbildningsnämnden om hantering av pandemin på 

gymnasieskolor, skolor och förskolor. I skrivelsen lyfts fram att 

pandemin har tvingat fram en hel del förändringar och 

anpassningar för skolans personal och ledning för att klara av 

uppdraget och samtidigt följa myndigheternas 

rekommendationer. Kratz anser att arbetet måste intensifieras 

för att säkerställa att varken personal eller elever drabbas av 

försämrade arbetsvillkor som riskerar deras hälsa under denna 

fortgående pandemi likväl som vid liknande händelser i 

framtiden.  

 

Förvaltningen menar att skolorna trots stora utmaningar varit 

flexibla och har lyckats väl i sitt uppdrag. Arbetet har inneburit 

höga krav på alla inblandade men det har också varit lärorikt. 

Förvaltningen har med anledning av pandemin på olika sätt gett 

stöd till skolorna, bland annat kring krisplaner, kommunikation, 

smittspridning och digital undervisning.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen, avdelningen för ekonomi och 

styrning samt avdelningen för personal- och 

kompetensförsörjning.  

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 
Särskilt uttalande 

Tina Kratz m.fl. (V) anmälde ett särskilt uttalande enligt nedan: 

 

Vi tackar för ett utförligt svar och för det arbetet som görs under 

denna utmanande tid. Det är en stor påfrestning på 

verksamheterna som har hanterats med klokhet och flexibilitet. I 

förvaltningens svar framkommer den mängd olika åtgärder och 

anpassningar som sker, likväl som en del av de lärdomar som 

man dragit.  

 

Med tanke på att vi ännu inte kan se ett slut på pandemin så vill 

vi ändå lyfta att det innebär att det är allt mer viktigt att ha en 

långsiktig riskbedömning och hantera ansvaret för arbetsmiljön 

med omsorg. Arbetsmiljöarbetet bör inte enbart fokusera på 

smittoriskerna utan även på de eventuella nya arbetsuppgifter 

som tillkommer för att säkerställa trygghet och undervisning. I 

de fall nya arbetsuppgifter krävs måste dessa kompenseras med 

att andra uppgifter tas bort, alternativt att övertidsersättning 

utgår. Det är centralt att arbetsbelastningen hålls på en rimlig 

nivå och att allt görs för att motverka den ohälsosamma 

arbetsbelastningen som i nuläget finns på många förskolor, 

skolor och fritidshem. Vad vi ser bör det statliga bidraget för att 

kompensera för sjuklönekostnaderna ha gett verksamheterna de 

ekonomiska resurser som krävs för att kunna stärka upp 

bemanningen eller att göra andra satsningar för att försäkra sig 

om att situationen hanteras på bästa sätt. 

 

Även om det inte går att se den fullständiga effekten av 

pandemin på elevernas kunskapsresultat är vi oroliga är den 

kunskapsskuld som har byggts upp under året. Det är mycket 

viktigt att politiken tydligt adresserar denna utmaning och ger 

skolan de förutsättningar som behövs för att säkerställa eleverna 

får möjlighet att kompensera för sin eventuella kunskapsförlust. 

 

Förvaltningens uppmaning till rektorerna att försöka erbjuda 

möjlighet att arbeta hemifrån är bra. Med utgångspunkten att 

alla arbetsuppgifter som inte måste utföras i själva skollokalen 

ska hanteras flexibelt och med möjlighet för personal och 

skolledning att hitta bra lösningar för att till exempel kunna 

delta i möten på distans når man långt. Lärare och studie- och 

yrkesvägledare måste ges mandat att själva bedöma var och när 
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dessa arbetsuppgifter ska utföras. Det kan innebära att man 

behöver skriva tillfälliga lokala överenskommelser om utökad 

förtroendearbetstid. För att hålla undervisningen och 

verksamheterna igång måste medarbetarna hållas friska. 
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§ 15 

Indragna kuratorstjänster  
 
Skrivelse från Kristina Kratz (V) 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 27 

januari 2021, dnr 1.1.3-9618/2020. 

 

Kristina Kratz (V) har lämnat en skrivelse till 

utbildningsnämnden gällande indragna kuratorstjänster. I 

skrivelsen ställer Kratz frågor om skolornas förebyggande 

arbete mot hedersrelaterat våld och förtryck och konsekvenserna 

av att dra in kurators- och skolpsykologtjänster. 

 

Förvaltningen anser att kuratorsprofessionen är en viktig del av 

elevhälsoteamet, även i arbetet mot hedersrelaterat våld och 

förtryck. Att stävja, upptäcka och förebygga hedersrelaterat våld 

och förtryck är ett prioriterat område som utgår från den av 

utbildningsnämnden antagna handlingsplanen mot 

hedersrelaterat våld och våld i nära relationer. All personal i 

skolan, från mentorer och elevassistenter till studie- och 

yrkesvägledare (SYV) och modersmålslärare ska ha 

grundläggande kunskaper i området samtidigt som 

elevhälsoteamen har djupare kunskaper utifrån sina 

professioner.  

 

Ytterst är det rektor som ansvarar för att organisera och leda 

verksamheten utifrån gällande handlingsplaner och 

styrdokument. Rektor är också den som har bäst kännedom om 

de lokala förutsättningarna och behovet av de specifika 

professioner som ska ingå i organisationen. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen. 

 

Ärendet har behandlats i samverkan med de fackliga 

organisationerna den 9 februari 2021. Ärendet har också 

behandlats vid funktionshinderrådets sammanträde den 10 

februari 2021.   
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 

 
Särskilt uttalande 

Tina Kratz m.fl. (V) anmälde ett särskilt uttalande enligt nedan: 

 

Vi tackar förvaltningen för utförligt svar och den höga 

ambitionsnivå som finns för att motverka hedersrelaterat våld 

och förtryck. Vi ser det som mycket positivt och avgörande att 

all personal på skolan får rätt kompetens gällande dessa frågor. 

Det är även avgörande att en bred överenskommelse om 

samverkan görs så att inget barn riskerar att leva under hot utan 

att det upptäcks. Elevhälsoteamen är en viktig pusselbit i detta 

arbete och där kuratorerna och psykologerna har ett särskilt 

ansvar. 

  

Vi förstår synpunkten att det är rektorerna som ansvarar för att 

organisera och leda verksamheten utifrån gällande 

handlingsplaner och styrdokument. Däremot ser vi att det 

innebär att rektorn ofta hamnar i ett dilemma när ekonomin inte 

räcker till. Att skära ned och halvera tjänster kan vara den 

enklaste lösningen för att komma till bukt med ekonomin efter 

pålagda besparingskrav och effektiviseringar. I en tid när även 

den psykiska ohälsan tyvärr ökat, främst bland flickor, anser vi 

att nedskärningar inom elevhälsan och halveringar av 

kuratorstjänster är mycket olyckligt och direkt kostnadsdrivande 

långsiktigt. 
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§ 16 

Yttrande till förvaltningsrätten i mål om återkallelse av 

godkännande  

Förskolan Ryttis ekonomisk förening 
 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden beslutar att överlämna bilagt yttrande i 

mål 1153-21 till Förvaltningsrätten i Stockholm. 

2. Beslutet justeras omedelbart.  

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 8 

februari 2021, dnr 1.8.1-39/2021. 

 

Utbildningsnämnden fattade den 17 december 2020 beslut om 

återkallelse av godkännande av huvudmannen Förskolan Ryttis 

ekonomisk förenings förskola (dnr. 3.3.1-3994/2019). 

Bakgrunden var att förvaltningen i sin tillsyn konstaterat flera 

allvarliga brister. Beslutet överklagades av huvudmannen och 

ärendet överlämnades till förvaltningsrätten i januari 2021. 

Förvaltningsrätten har nu förelagt nämnden att inkomma med 

yttrande senast den 19 februari 2021.  

 

Förvaltningen har tagit del av huvudmannens överklagande. 

Enligt förvaltningens bedömning har huvudmannen inte visat att 

påtalade brister i utbildningen/hos den enskilde är avhjälpta. 

Enligt förvaltningen är missförhållandet inom verksamheten 

fortsatt allvarligt och förvaltningen anser att förvaltningsrätten 

ska avslå överklagandet. Förvaltningen föreslår att nämnden 

beslutar att överlämna yttrandet till förvaltningsrätten. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen, i samarbete med 

avdelningen för ekonomi och styrning samt 

stadsledningskontorets juridiska avdelning 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att överlämna 

bifogat yttrande i mål 1153-21 till Förvaltningsrätten i 

Stockholm. Beslutet föreslås justeras omedelbart eftersom det 

ska överlämnas till förvaltningsrätten, i enlighet med 

förvaltningsrättens föreläggande, senast den 19 februari 2021. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 17 

Övrigt 

Skrivelse från Socialdemokraterna angående 

kameraövervakning, inkom till förvaltningen för beredning. 

Vänsterpartiet anslöt sig till skrivelsen.  


